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Interview met André Dubois: de totstandkoming van het secretariaat van de 

Bijzondere Raad van Ministers van de EGKS (Brussel, 8 december 2006)

[Étienne Deschamps] Hoe was destijds de sfeer in de toen naar ik aanneem nog kleine groep ambtenaren? 
Toen had je het immers nog niet over de aantallen van nu. Hoe was de sfeer, hoe zijn de functies verdeeld, 
hoe is het organogram tot stand gekomen, hoe zijn de verschillende diensten samengesteld, maar vooral: hoe 
was de sfeer, nog geen tien jaar na de Tweede Wereldoorlog?

[André Dubois] Het secretariaat bestond in die begindagen inderdaad uit een kleine groep ambtenaren onder 
leiding van secretaris-generaal Calmes, een voormalige Luxemburgse diplomaat die betrokken was geweest 
bij de onderhandelingen over de EGKS. Er werkten misschien 30 tot 40 mensen, uitvoerend personeel 
inbegrepen. Onze vergaderruimtes en kantoren bevonden zich in een voormalige patriciërswoning aan de 
Avenue de la Porte-Neuve in Luxemburg. Tegenwoordig is er, u raadt het al, een bank in gevestigd. De 
Raad zetelde in de Cercle Municipal, een gebouw aan de Place d’Armes. Veel groter is onze kleine groep 
nooit echt geworden. De bevoegdheden van de Raad rechtvaardigden nu eenmaal niet een compleet 
ambtenarenapparaat. Toen ik er in het begin bij kwam, had de heer Calmes al een aantal ervaren ambtenaren 
aangetrokken, van wie de meesten betrokken waren geweest bij de onderhandelingen. Hij wilde die kern 
graag uitbreiden met een aantal jonge universitair gediplomeerden. Ik was daar één van. Zoals ik al zei bleef 
het daar eigenlijk wel bij. Pas na 1958, met de inwerkingtreding van het EEG-verdrag, begon het secretariaat 
te groeien. Van een organogram was niet echt sprake. We werkten in groepjes van twee of drie. Ikzelf 
maakte deel uit van een wat gespecialiseerd groepje dat zich voornamelijk bezighield met buitenlandse 
betrekkingen en vervoer. Verder was er een juridische dienst en nog een andere afdeling voor met name de 
contacten met de Gemeenschappelijke Vergadering en de parallelle onderhandelingen over de politieke 
Gemeenschap. Een organogram bestond er eigenlijk niet. Er waren ambtenaren voor sociale zaken en wat 
mensen met kennis van het reilen en zeilen op de kolen- en staalmarkt zelf. Destijds waren de eerste 
voortekenen van de kolencrisis al voelbaar. Verder mag de rol van de Raad in het institutionele systeem niet 
worden onderschat. Ik herinner me de eerst Raad nog die ik heb bijgewoond. In de Cercle Municipal was 
dat. Heel indrukwekkend. Jean Monnet was aanwezig en ook kanselier Adenauer zat er nog bij. België werd 
vertegenwoordigd door minister Rey van Economische Zaken. Er vond een vrij hevig debat plaats tussen de 
sterk pro-Europese minister Rey en Jean Monnet, ook al een groot Europeaan, maar vooral ook erg scherp 
op de bevoegdheden van de Hoge Autoriteit. Ik weet nog dat minister Rey de heer Jean Monnet erop wees 
dat het allemaal goed en wel was, maar dat op hém de verantwoordelijkheid rustte om de ordetroepen uit te 
laten rukken mochten er mijnstakingen uitbreken. U ziet dus wel dat coördinatie van groot belang is in tijden 
van spanning en crisis. Dat is eigenlijk wel zo’n beetje wat ik over onze ploeg van toen kan zeggen.

En dan de werksfeer. U merkte het terecht al op: de oorlog lag koud tien jaar achter ons. Mijn aankomst in 
Luxemburg volgde een maand na mijn militaire dienst in Duitsland. Daar had ik nog de bezettingsdienst 
meegemaakt. U zult zich er wel iets bij kunnen voorstellen. Toch moet ik zeggen dat de werksfeer vooral 
ook dankzij inspanningen van de heer Calmes bijzonder collegiaal, open en prettig was. We vormden een 
kleine ploeg. Iedereen kende elkaar. Er hing echt een positieve sfeer, vooral ook omdat we allemaal beseften 
dat we voor de allereerste supranationale organisatie werkten. Zo’n organisatie was een novum en betekende 
een ommekeer in de betrekkingen tussen de Europese landen. Iedereen was even enthousiast, net als 
trouwens de ambtenaren van de eveneens in Luxemburg gevestigde Hoge Autoriteit. Iedereen had geloof ik 
wel zijn draai gevonden. We kenden elkaar allemaal, we ontmoetten elkaar vaak en wilden allemaal ons 
beste beentje voorzetten. Dat is wat ik over de sfeer kan zeggen.

[Étienne Deschamps] Kunt u ons vertellen, tenminste als u daar iets over mag zeggen, hoe u bij de Raad 
terecht bent gekomen? Hoe verliep de aanwerving destijds?

[André Dubois] De aanwerving verliep heel informeel. De heer Calmes was op zoek naar jonge nieuwe 
ambtenaren. Mijn vader reisde voor zijn werk af en toe naar Luxemburg. Zo was hij betrokken bij het comité 
dat zich bezighield met de harmonisering van de EGKS-tarieven. Hij had de heer Calmes leren kennen in 
Benelux-verband. De heer Calmes vroeg hem op een dag: “Ik ben op zoek naar jonge ambtenaren. Kent u 
niet toevallig iemand?” Ik heb mijn cv opgestuurd en de rest ging vanzelf. Ik geloof dat de meesten op die 
manier in dienst zijn gekomen. Bij de Raad, althans. De Hoge Autoriteit was een ander verhaal. Niet alleen 
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was de heer Monnet erg op zijn onafhankelijkheid gesteld, ook werden er bij de Hoge Autoriteit 
vanzelfsprekend ervarener ambtenaren aangetrokken met diepgaande kennis van kolen, staal en sociale 
zaken. Van ons werk bij de Raad heb ik altijd gezegd dat wij de deskundigen aan het oppervlak waren.


